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ضعیف تر را 
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و بهره وری 
را افزایش 

دهند تا منجر 
به کاهش 

اشتغال در 
کشور نشود
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گفتوگو

سید علی مدنی زاده که از سوی مسعود 
پزشـــکیان رئیس جمهوری بـــه عنوان 
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی 
بـــه مجلـــس معرفی شـــده اســـت، در 
گفت وگویی به تشریح دیدگاه های خود 
برای اصلاحات اقتصادی پرداخت و بر 
این نکته تأکید کـــرد که هیچ گاه فردی 
سیاسی نبوده و به عنوان یک کارشناس 
و فرد علمی وظیفه خود می دانسته که 
به دولت ها در حل مسائل اقتصادی و 

معیشت مردم کمک کند.
وی بر این باور است که »باید یک تغییر 
ریل در مسیر اقتصاد کشور اتفاق بیفتد 
که کار ساده ای هم نیست و یک شبه و 
یک ساله اتفاق نمی افتد، ولی بالاخره 
باید از جایی شروع کرد و البته باید طی 
مسیر حواسمان به قشر ضعیف جامعه 
باشد؛ هر مســـیر اصلاح اقتصادی ذاتاً 
می خواهد رشد اقتصادی و درآمد سرانه 
مردم را افزایش دهد و قرار است سفره 
مردم بزرگ تر شود، ولی ممکن است در 
اثر هر نوع سیاستی که دولت در پیش 
بگیـــرد در برخی جاها بعضی از اقشـــار 
به خصوص اقشار ضعیف دچار آسیب 
شوند.« بخش هایی از این گفت و گو را 

که با »ایرنا« انجام شده، بخوانید:
 

ریاضیدانی که اقتصاددان شد
 او خـــود را چنین معرفـــی می کند: من 
سید علی مدنی زاده هستم متولد سال 
۱۳۶۱، مســـیر کار علمـــی را از المپیـــاد 
ریاضـــی دانش آموزی شـــروع کردم، به 
دلیل موفقیت در کســـب مـــدال برنز 
جهانی وارد دانشـــگاه صنعتی شـــریف 
شدم و در رشته مهندسی برق تحصیل 
کردم، کارشناسی ارشد مخابرات را هم 
از دانشگاه صنعتی شـــریف اخذ کردم؛ 
سپس حرکت به سمت رشته های علوم 
انســـانی را شـــروع کردم و به دانشگاه 
اســـتنفورد رفتم و در رشـــته مهندسی 
و  تحصیـــل  ریاضیـــات  و  محاســـبات 
درس های اقتصـــاد و مدیریت را با نگاه 
محوری و ریاضی مطالعه کردم و آشـــنا 
شدم، ســـپس تصمیم گرفتم دکترای 

اقتصاد را در دانشگاه شیکاگو بخوانم.
 

آمریکا رفتم که برگردم و به 
معیشت مردم کمک کنم

مدنـــی زاده درباره بازگشـــت به کشـــور 
پـــس از پایـــان تحصیـــات در آمریکا و 
اینکه آیا این بازگشت نتیجه محاسبات 
منطق اقتصادی بوده یـــا علت دیگری 
داشـــته؟ گفت: اصاً تغییر رشته ام به 
اقتصاد برای ایـــن بود که یـــاد بگیرم و 
بتوانـــم برگـــردم و بـــه اقتصاد کشـــور 
کمک کنـــم، بنابراین رفتنـــم به خاطر 
این بـــود که برگـــردم، اصـــاً برنامه ای 
بـــرای مانـــدن نداشـــتم و ۱۰ روز پس از 

غ التحصیلی ام به ایران برگشتم. فار
 

علم را با عمل درآمیختم
 همزمان بـــا کار دانشـــگاهی از آنجا که 
می خواستم با اقتصاد کشور بیشتر آشنا 
شـــوم و هم زمینه های کاربردی علومی 
را کـــه آموختـــه ام بتوانم پیاده ســـازی 
کنم، لذا از همان ابتـــدا تعامل با بانک 
مرکزی را از طریق پژوهشـــکده پولی و 
بانکی شـــروع کردم و مدیر مدل سازی 
پژوهشکده بودم و روی پروژه خروج از 
رکود آن سال ها کار کردم؛ بعد در پروژه 
اصاح نظام بانکی جزو مسئولان پروژه 
بودم که در کشـــور پیاده ســـازی شود، 
سپس بحث مقابله با بحران بانکی بود.
 در سازمان برنامه و بودجه بحث طرح 
اصاح ســـاختار بودجه را هـــم در بعد 
طراحـــی و هم اجـــرا به عنوان مشـــاور 
اقتصادی بر عهده داشـــتم، سپس به 
ســـازمان فنـــاوری اطاعـــات رفتم که 
همزمان در حـــوزه عملیات و مدیریت 

تجربه به دست آوردم.
مدنی زاده افزود:  بیش از یک سال عضو 
هیأت عامل سازمان فناوری اطاعات 
بودم و بـــه عنوان یک عضـــو اقتصادی 
در زمینه هایـــی کـــه وزارت ارتباطات و 
حوزه اقتصاد دیجیتال بایـــد با اقتصاد 
کشور ارتباط بگیرند، با وزارت اقتصاد، 
ســـازمان امور مالیاتی، بانک مرکزی و 
دستگاه ها و نهادهای مختلف اقتصادی 
کشور در ارتباط بودم. در تهیه و تدوین 
سند تحول دولت ســـیزدهم به عنوان 
مشـــاور نقش داشـــتم؛ طی این مدت 
بـــا دیگر نهادهـــای علمی ماننـــد مرکز 
پژوهش های مجلس تعامل داشـــتم. 
همچنیـــن در حـــوزه سیاســـت گذاری 
اقتصادی، هم یاد گرفتـــم و هم تاش 

کردم که خروجی داشته باشم.
 

هیچ گاه فرد سیاسی نبوده ام
اســـتاد دانشـــگاه شـــریف گفـــت: من 
هیچ گاه فرد سیاسی نبوده ام و به عنوان 
یک کارشناس و فرد علمی وظیفه خود 
می دانستم که به مســـائل اقتصادی و 
معیشـــت مردم کمک کنم. در نتیجه 
از نظر من فرقـــی نمی کند کدام دولت 
بر ســـر کار باشـــد، هیچ جناح سیاسی 
از این جهت برای من فرقی نمی کند و 
وظیفه خودم می دانم که به هر کدام از 

دولت ها کمک کنم.
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وی دربـــاره اینکـــه کتاب هـــای اقتصاد 
آمریکایی به درد اقتصاد ایران می خورد 
تصریح کرد: اینکـــه ما مطالب علمی را 
بخواهیم به مطالب تکست بوک محدود 
کنیم عبارت دقیـــق و رویکرد صحیحی 
نیســـت، چـــرا می گوییـــم تحقیقـــات 
کاربردی؟ چـــون باید اقتصاد کشـــور را 
بشناسیم و زمینه هایی چه اقتصادی، 
چه ســـاختاری و چه نهادی و همینطور 
زمینه های اجتماعی - سیاسی را تحلیل 
کنیم و بعد ببینیم علم اقتصاد به ما در 

این حوزه ها چه یاد می دهد.
مدنی زاده تأکید کرد: مطالعات مستمر 
ما طی این مدت نشـــان داده که اتفاقاً 
آن چیزهایی که از دل کار علمی بیرون 
می آید درست است و محقق می شود؛ 
اصاً اینطور نیســـت بگوییم که ما کاً 
فاز جدایی از دنیـــا داریم، حتی اگر فاز 
جدایی هم هســـت بـــاز کار علمی باید 
ج از  کرد؛ نمی شود بنشـــینیم و در خار
فضای علمی بخواهیم به مســـائل، به 
صورت گعده ای بپردازیم. هر چیزی هم 
که متفاوت اســـت باید با روش علمی، 
داده محور و شواهدمحور به آن پرداخته 

شود تا بتوانیم تصمیم گیری کنیم.
 

ناترازی ها را نمی شود یک شبه 
رفع کرد

وزیر پیشنهادی وزارت اقتصاد در پاسخ 
به ســـؤالی درباره رفع ناترازی انرژی به 
عنوان یکـــی از مســـائل اصلی کشـــور 
توضیـــح داد: در ســـال های گذشـــته 
از علم اقتصـــاد و نظرات فنـــی فاصله 
گرفتیم و سیاست گذاری هایی که طی 
چند دهه گذشـــته صـــورت گرفته ما را 
به وضع امروز رســـانده که سبب شده 
بیماری بر اقتصاد ما حاکم شود. با وجود 
اینکه کشـــورمان از نظـــر منابع نفت و 
گاز در دنیا جزو برترین هاست اما الان 
کمبود برق و گاز و بنزیـــن داریم و این 
کالاها را وارد می کنیم که نشان می دهد 
سوء مدیریت در این زمینه داشته ایم و 
سیاست گذاری ها صحیح نبوده است.

 او در پاسخ به این ســـؤال که به عنوان 
یک اقتصـــاددان چگونـــه می خواهید 
همزمـــان اصاحـــات اقتصـــادی را بـــا 
ضربـــه ندیـــدن اقشـــار کم درآمـــد رفع 
کنید گفت: ما یک ســـری آســـیب های 
طولانی مدت در اقتصاد داشته ایم؛ طی 
چند دهه گذشته به رغم اینکه همیشه 
می خواســـتیم وضـــع معیشـــت مردم 
بهتر باشـــد ولی الان چنین وضعیتی را 

مشاهده می کنیم.
 طی بیش از یک دهه گذشته، اقتصاد 
کشور عاوه بر آسیب های بلندمدت که 
ناشی از سیاست گذاری های غلط بوده 
و باعث شده درآمد سرانه مردم پایین و 
سفره خانوارها کوچک باشد، با مسأله 
تحریم ها هم روبه رو بوده است؛ این دو 
چالش در کنار هم وضعیت کنونی را در 

اقتصاد در پی داشته است یعنی با اینکه 
رشد اقتصادی کشور کاهش پیدا کرده، 
درآمد سرانه پایین و تورم بالا رخ داده، 
گرانی داریم و اقتصاد نوسانات زیادی را 

تجربه می کند.

چرا بر تدریجی بودن اصلاحات 
اقتصادی تأکید دارم؟

گزینه پیشـــنهادی دولت بـــرای وزارت 
اقتصاد ادامـــه داد: اگـــر بخواهیم این 
رونـــد را ادامه دهیـــم، همین وضعیت 
تکرار خواهد شد و یک دهه دیگر نیز به 
همین منوال خواهد گذشت و جمعیت 
زیر خط فقر مـــا افزایش پیـــدا خواهد 
کرد. بنابرایـــن باید یک تغییـــر ریل در 
مســـیر اقتصاد کشـــور اتفاق بیفتد که 
کار ســـاده ای هم نیســـت و یک شبه و 
یک ســـاله اتفاق نمی افتد ولی بالاخره 
باید از جایی شروع کرد. طی این مسیر 
اصاحی باید حواسمان به قشر ضعیف 
جامعه باشد. هر مسیر اصاح اقتصادی 
ذاتاً می خواهد رشـــد اقتصادی و درآمد 
سرانه مردم را افزایش دهد و قرار است 
ســـفره مردم بزرگ تر شـــود ولی ممکن 
است در اثر هر نوع سیاستی که دولت 
در پیش بگیرد در برخـــی جاها بعضی 
از اقشـــار به خصـــوص اقشـــار ضعیف 
دچار آسیب شوند. اینجاست که باید 
سیاست های تکمیلی با سیاست های 
اصلی اصاح اقتصادی ممزوج باشد تا 
اطمینان حاصل کند که اقشار ضعیف 

آسیب نمی بینند.
وی افزود: یکی از دلایلی که بر تدریجی 
بودن سیاســـت های اصاح اقتصادی 
تأکید می کردم به این دلیل اســـت که 
باید آرام آرام تغییرات اقتصادی را ایجاد 
کـــرد و در عین حـــال بتوان بـــا هزینه 
کم، اقشـــار و بنگاه های ضعیف تر را هم 
پوشـــش داد و این امکان را فراهم کرد 
تا بتواننـــد خودشـــان را تقویت کنند و 
بهـــره وری را افزایش دهند تـــا منجر به 
کاهش اشتغال در کشور نشود؛ کاهش 
اشتغال خودش بیکاری می آورد و کلی 

مصایب دیگر ایجاد می کند.
 به گفتـــه مدنـــی زاده، تجربه هایی که 
دنیـــا در دهه هـــای ۸۰ و ۹۰ میادی در 
زمینه اصاحات اقتصادی داشـــته این 
آمـــوزه را برای اقتصـــاد دنیا بـــه ارمغان 
آورد کـــه تغییـــرات رادیـــکال و ناگهانی 
می تواند چه قدر آسیب های اجتماعی 

ایجاد کند.
 

سرمایه گذاری نیاز به امنیت دارد
 لازمه ایجاد تغییر در مسیر فعلی اقتصاد، 
تحقق رشد اقتصادی و جهش تولید در 
کشور، سرمایه گذاری و افزایش بهره وری 
است. این اقتصاددان تأکید کرد: برای 
افزایش سرمایه گذاری باید کاری کنیم 
کـــه اول از همـــه امنیـــت اقتصـــادی و 
سرمایه گذاری برای مردم اتفاق بیفتد؛ 

اقتصاد تا جای ممکـــن پیش بینی پذیر 
باشد تا ســـرمایه گذار و مردم بتوانند با 
کمترین ترس و ریسک، انگیزه داشته 
باشـــند تا منابع خود را به جـــای اینکه 
در جاهایی که غیر مولـــد و حتی بعضاً 
برای اقتصاد کشـــور مخرب اســـت، در 
تولید داخـــل و بخش هـــای مختلف از 
کشـــاورزی گرفته تا مســـکن، صنعت، 
خدمات و صنعت نفـــت منتقل کنند. 
آرامـــش اقتصـــادی، پیش بینی پذیری، 
کاهش نااطمینانی و اطمینان خاطر از 
بازگشت سرمایه با سود قابل توجه، جزو 
اولویت هاســـت. ظرفیت بسیار خوبی 
را هم در داخل کشـــور داریم؛ ظرفیت 
خیلـــی خوبـــی از ایرانی های خـــارج از 
کشور داریم که در صورت داشتن حس 
امنیت سرمایه گذاری و برداشته شدن 
موانع سرمایه گذاری و تولید، عاقه مند 
به انتقال منابـــع مالی خـــود به داخل 
ایران هســـتند. دولت هم باید پروژه ها 
را آماده کرده باشـــد و به سرمایه گذاران 
بگوید شما فقط منابع خود را بیاورید تا 

کار شروع شود.
 

ورود دانش فنی خارجی ها مهم تر 
از پولشان است

این اســـتاد دانشـــگاه ادامه داد: عاوه 
بـــر منابـــع ســـرمایه گذاری داخلـــی، 
ســـرمایه گذاری خارجـــی بـــه افزایش 
سرعت رشـــد اقتصادی کمک می کند. 
البته باید به این موضوع توجه داشت 
که بر اســـاس آنچه علم اقتصـــاد به ما 
یاد داده، بیشـــتر از تأثیری که اعداد و 
مبالغ سرمایه گذاری خارجی بر اقتصاد 
دارد، انتقـــال فنـــاوری، دانـــش فنی و 
ســـرمایه انســـانی اســـت که باید اتفاق 
بیفتد. انتقال دانش ســـرمایه انسانی، 
دانش مدیریتی، دانش اقتصاد و دانش 
مهندسی است که باعث جهش رشد 

اقتصادی می شود.

تدوین برنامه رشد اقتصادی 
عدالت محور

به گفته گزینه پیشنهادی وزارت اقتصاد، 
چیزی که احتیاج داریم، رشد اقتصادی 
است که در بیانات مقام معظم رهبری 
هم بارها تأکید شـــده که مـــا باید روی 
تولیـــد، ســـرمایه گذاری جدی داشـــته 
باشیم در نتیجه طبیعتاً الان مسأله ما 
رشد است و اگر این کار را نکنیم ۱۰ سال 
آینده نگاه می کنیم و می بینیم نسبت 
به کشورهای اطراف و مشابه خودمان 

با فاصله زیاد قرار گرفته ایم.
مدنـــی زاده گفـــت: در حـــال حاضـــر 
کشـــورهای منطقه در مســـیر رشد قرار 
گرفته اند ولی ما سرعت رشد اقتصادی 
پایینی داریم. بنابراین حتماً باید برنامه 
اصلی اقتصـــادی دولت حول مســـأله 
رشد بگردد؛ البته در مقاطعی رشدهای 
اقتصادی داشـــتیم ولـــی می بینیم که 

ضریـــب جینـــی و نابرابـــری در اقتصاد 
بالاســـت؛ رشـــد اقتصادی استان های 
ما بسیار نامتوازن بوده مثاً ببینید در 
تهران چقدر وضعیت درآمد ســـرانه با 
استان های دیگر متفاوت است، از این 
تفاوت ها می شود با عبارت بی عدالتی 

تعبیر کرد.

رشد عدالت محور به چه 
معناست؟

مدنی زاده افزود: با اینکه همیشه تاش 
می شد تا از استان ها محرومیت زدایی 
شـــود، ولی جنـــس سیاســـت ها لزوماً 
نوعی نبوده که عدالت محور باشـــد در 
نتیجه باید رشد را به عنوان هدف اصلی 
در نظر بگیریم؛ رشـــد عدالت محور به 
این معناست، رشدی که اتفاق می افتد 
بین همه آحاد مردم و برای همه مردم 
اشـــتغال زا باشـــد نه اینکه بـــرای گروه 
خاص فقط رشد ایجاد کند و بقیه مردم 

زیر چرخ های توسعه له شوند.
گســـتره جغرافیایی و اجتماعی رشـــد 
عدالت محور باید عادلانه توزیع شود تا 
همه با هم ارتقا پیـــدا کنند. این اتفاق، 
یک اثر هم افزایی برای بقیه جامعه دارد 
و سرعت رشـــد را بیشـــتر می کند. این 
موضوع در راستای اهداف عالیه کشور، 
قانون اساسی و سیاست های کلی نظام 
نیز بوده اســـت که ما در عین اینکه به 
مسأله اقتصاد توجه می کنیم به مسأله 

عدالت نیز توجه کنیم.
 

نظام مالیاتی شفاف، هوشمند و 
یکپارچه با نظام یارانه نیاز داریم

 به گفتـــه وی، نظام مالیاتـــی برای این 
طراحی شـــده که بخواهـــد منابعی را از 
مردم بگیرد تا بتواند خرج دولت را برای 
ارائه کالا و خدمات عمومی تأمین مالی 
کند. ما برای ساخت و توسعه مدارس، 
امنیت، بهداشت و مبارزه با فقر تأمین 
مالی می خواهیم و تمـــام اینها را نظام 
مالیاتی قرار است تأمین کند، ولی این 
نظام مالیاتی باید عادلانه باشـــد، نباید 
کسانی که باید مالیات بیشتری بدهند 

کمتر پرداخت کنند و بالعکس.
 یکی از اصلی تریـــن برنامه هایی که مد 
نظـــر دارم، این اســـت؛ نظـــام مالیاتی 
طراحی کنیم کـــه اولاً شـــفافیت را بالا 
ببرد، ثانیاً هوشـــمند باشـــد که بتواند 
عدالت مالیاتـــی را تأمین کنـــد و ثالثاً 
بتواند یکپارچگی با نظام یارانه داشته 
ح اجرا شود در این  باشـــد؛ اگر این طر
صورت دیگـــر شـــاهد آن نیســـتیم که 
در ســـایر بخش های اقتصـــادی یارانه 
می دهیـــم و همزمـــان مالیـــات هـــم 
می گیریم و این فضا یکپارچه می شود. 
از یک طـــرف هزینه های دولـــت را کم 
می کند و از ســـوی دیگر یک نـــوع رفاه 

برای عموم مردم ایجاد می کند.
وی ادامـــه داد: در حـــال حاضـــر نظام 

بنگاه هـــای  بـــرای  موجـــود  مالیاتـــی 
اقتصادی بیشتر چالش ایجاد می کند 
نه فقط صرف رقم مالیـــات بلکه خود 
فرآیندهای مالیاتی؛ یکی از برنامه های 
جدی من رفع این مشـــکل اســـت که 
بحث هوشمندسازی نظام مالیاتی جزو 
اقدامات کلیدی آن محسوب می شود و 
اگر محقق شود می تواند کمک بزرگی به 

بنگاه های اقتصادی کند.
 

ثبات ارزی، یعنی آرامش به بازار 
برگردد

مدنی زاده در پاســـخ به این پرسش که 
برنامه شما برای تثبیت نرخ ارز و کاهش 
بی ثباتی ها چیست گفت: در این مورد 
هم باید به دانش و تجربه علم اقتصاد 
و سیاســـت های اقتصادی به خصوص 
کشـــورهای  در  ارزی  سیاســـت های 
مختلف رجوع کنیم که گنجینه علمی 
و مســـیر خوبی را می توانـــد پیش روی 
ما قرار دهد. چیزی که اهمیت بســـیار 
بالا برای فعالان اقتصادی و مردم دارد، 
مســـأله پیش بینی پذیر بودن وضعیت 
خ  اقتصـــادی به خصـــوص مســـأله نـــر
ارز؛ کاهـــش نااطمینانـــی و وجود ثبات 
اقتصـــادی و همچنیـــن ثبات نـــرخ ارز 
بسیار مهم است. البته منظور از ثبات 
نرخ ارز، اینکه عدد ثابت باشد نیست، 
بلکه ثبـــات ارزی یعنی شـــاهد آرامش 
در ایـــن بازار باشـــیم و قرار نباشـــد هر 
خ ارز باشند  روز مردم نگران جهش نر
و جهـــش تـــورم را مقابل چشـــم خود 
ببینند که ارزش پولشان از بین می رود 
و آنهایی کـــه زودتر مطلع می شـــوند و 
اقدام می کنند برندگان این بازی باشند 
و آنهایی که منابع ندارند، بازندگان این 
بازی. این وضعیت مردم را عاصی کرده و 
اقتصاد کشور را به این وضعیت درآورده 
و باعث شـــده که ســـرمایه گذاری ها در 
تولید بشدت کاهش پیدا کند و غالب 
مردم انگیزه پیدا کنند که سرمایه های 
خرد خود را به بازارهای ارز و طا و غیره 
ببرند تا دارایی هایشان را بتوانند حفظ 
کنند. به گفته وی، این مســـأله ناشی 
از نوع سیاســـت گذاری ها بوده که طی 
این ســـال ها اتفاق افتاده است. البته 
حتماً شـــرایط خارجی بر اقتصاد کشور 
تأثیـــر دارد ولی ما هم نباید نســـبت به 
آنهـــا منفعل باشـــیم. ما ایـــن تجربه را 
در کشـــورهای دیگر هـــم می بینیم که 
شـــوک به اقتصاد آنهـــا وارد می شـــود، 
ولی تـــاش می کننـــد آثار شـــوک های 
خارجـــی را کـــه وارد می شـــود با کمک 
سیاســـت گذاری های داخلـــی خـــود یا 
بکاهند یـــا اگـــر بتوانند به طـــور کامل 
از بین ببرنـــد. ولی ما این سیاســـت را 
نداشته ایم. مسئولیت سیاست گذاری 
ارزی بر اســـاس قانون با بانک مرکزی 
اســـت ولی طبیعتـــاً وزیـــر اقتصـــاد به 
عنوان یکی از اعضای هیأت عالی بانک 
مرکزی، عضوی از ستاد اقتصادی دولت 
و کمیتـــه هماهنگی اقتصـــادی، نقش 
کلیدی می توانـــد در سیاســـت گذاری 
ارزی ایفا کند. وزیر اقتصاد می تواند در 
زمینه ایجاد هماهنگی بین دستگاه ها 
به خصوص در حوزه اتخاذ سیاست های 

ارزی نقش اساسی داشته باشد.
 

سیاست ارزی نباید به معیشت 
مردم آسیب بزند

 اســـتاد دانشـــگاه شـــریف ادامـــه داد: 
نکته ای که باید توجه کنیم این است، 
سیاســـت ارزی نباید به گونه ای باشـــد 
که به معیشـــت مردم آسیب بزند، چرا 
خ ارز به طور ناگهانی تغییر  که وقتی نر
می کند یا افزایش می یابد، آرام آرام آثار 
خود را در زندگی مردم نشان می دهد، 
خ ارز خودش  ولی باید توجه کنیم نـــر
یک معلول اســـت و علت نیست؛ باید 
ببینیم چه شد که نرخ ارز افزایش پیدا 
کرد، چه مقدار از آن به شـــوک خارجی 
برمی گردد و چه میزان به انفعال ما به 
عنوان سیاست گذار یا چه قدر به جنس 
سیاست گذاری های غلط در حوزه های 
پولی و رشـــد نقدینگی که اثر خود را در 
نـــرخ ارز تخلیـــه می کنـــد، برمی گردد. 
خ ارز را به عنـــوان یک عامل  نباید نـــر
خارجی نگاه کنیم بلکـــه خودش یکی 

از معلول های اقتصاد است که عوامل 
مختلف بر آن اثـــر می گـــذارد. پس در 
وهله اول باید بدانیم نرخ ارز به عنوان 
معلول سیاست گذاری های اقتصادی، 
آثار خـــود را در بنگاه هـــای اقتصادی و 
معیشـــت مردم تخلیه می کند لذا باید 
سیاســـت گذاری ها به گونه ای باشد که 
خ ارز پیش بینی پذیر و ثبات نســـبی  نر
داشـــته باشـــد که اگر روزی توانســـتیم 
تورم را بـــا کمک بانـــک مرکزی کاهش 
دهیم و آرامـــش اقتصادی ایجاد کنیم، 
دیگر شاهد افزایش نرخ ارز نباشیم، به 
عبارت دیگر چه دلیلی دارد که اگر تورم 
کشـــور ما مثل تورم دنیا ۳ یـــا ۴ درصد 
شـــود، ارز افزایـــش پیدا کند؟ نـــرخ ارز 
در ایـــن صورت می تواند ثابت باشـــد یا 
نهایتاً بر اساس شرایط اقتصادی نوسان 

کوچکی داشته باشد.
 

داشتن تورم ۵ درصدی آرزوی 
ماست

این اقتصاددان تصریـــح کرد: آرزوی ما 
این است، به جایی برسیم که نرخ تورم 
زیر ۵ درصد باشد و نرخ ارز تکان نخورد 
و ثبات داشته باشد. ولی باید حواسمان 
باشد که سیاست ارزی به گونه ای نباشد 
که به تولید آســـیب بزنـــد. ما طی چند 
دهه گذشته متأسفانه سیاست هایی در 
حوزه ارز به کار بردیم که یا به معیشت 
مردم یا بـــه تولید آســـیب زده اســـت؛ 
بنابراین باید تاش کنیم با هماهنگی 
بین دستگاه های اصلی اقتصادی دولت 

این آسیب را برطرف کنیم.
 

فاجعه بندرعباس نتیجه 
سیاست های کنونی گمرکی است

 همین سیاست های ارزی کنونی باعث 
شده تا در موضوع گمرک و ترخیص کالا 
هم دچار مشـــکل شـــویم و این فاجعه 
بندرعباس اتفاق افتاد. یعنی فکر نکنیم 
موضوعات به همدیگـــر بی ربطند، اگر 
می خواهیم مسأله گمرک را حل کنیم 
باید ریشه آن را در سیاست های ارزی و 

تجاری جست وجو کنیم.
 

به آینده اقتصاد ایران امیدوارم
گزینه معرفی شده به مجلس در پاسخ 
به این سؤال که چه قدر به آینده اقتصاد 
ایران امیدوار است و چه پیام روشن و 
صادقانه ای برای مـــردم دارد گفت: اگر 
امیدوار نبودم امـــروز اینجا نبودم، اگر 
امیدوار نبـــودم درس نمی خواندم که 
برگردم و به کشـــور کمک کنـــم یا مثاً 
در حوزه های آمـــوزش جوانان و ارتقای 
پژوهش تاش نمی کـــردم؛ اگر امیدوار 
نبودم اینجا روبه روی شما نمی نشستم 
تا پاسخگوی ســـؤالات باشم. من بنا به 
وظیفه شـــرعی، اخاقی و حرفه ای که 
داشتم این مسئولیت را پذیرفتم؛ آقای 
رئیس جمهوری به بنـــده اعتماد کرد و 
این مسئولیت را به بنده سپرد، بنابراین 
امیدوارم اگر مجلس هم این اعتماد را 
به بنده کند بتوانم به عنوان خدمتگزار 

مردم قدمی بردارم.
 مـــن به تحـــول اقتصـــادی، بـــه تغییر، 
بـــه تغییر ریل هـــا امیدوارم، بـــه خاطر 
جوان های تحصیلکرده کشور، به خاطر 
مـــردم امیدوارمان، مردمی کـــه انتظار 
دارنـــد و دوســـت دارنـــد و می خواهند 
کشور بهبود پیدا کند، به خاطر فعالان 
اقتصادی که این روزها تولیدکنندگانی 
را داریم که واقعاً نه صرفاً به خاطر سود 
اقتصادی بلکه به خاطـــر عِرق خود به 
کشور ایستاده اند و سرمایه های خود را 
روی زمین گذاشته اند و تاش می کنند؛ 
به خاطر جوان های شایسته، من خیلی 
امیـــدوارم و می دانم و می شناســـم که 
جوان های بسیار قابلی در کشور داریم؛ 
مدیران کارآمـــدی در کشـــور داریم که 
شـــاید الان کنار نشســـته اند و گوشـــه 
عزلت گزیده اند، اینها باید به دور از فضا 
و هیاهوهای سیاسی به دایره مدیریت 
اقتصـــادی و بازگردانـــدن عقانیت به 
اداره اقتصادی کشور برگردند. امیدوارم 
این مســـیر بتوانـــد آرام آرام یک تحول 
اقتصادی با کمک مردم در کشـــور رقم 
بزند. اینها دلیل اصلی امیدواری من به 

آینده اقتصاد ایران هستند.

بایدیکبرنامهاصلاحیداشتهباشیم
اما چه باید کرد؟ آیا می شود یک شبه دکمه ای را بزنیم و مسأله را 
حل کنیم؟ طبیعتاً این راه حل نیست؛ کشورهایی که این مسیر 
را رفته اند، دچار بحران های جدی شده اند؛ این مسائل باید طی 
یک برنامه تدریجی اصاح و حل شود تا روی ریل صحیح قرار 
گیرد. این موضوعی نیست که بدون ایجاد همدلی و گفت وگو با 

مردم محقق شود.
  نمی شود در زمینه رفــع نــاتــرازی انـــرژی، مسائل اجتماعی و 
تفاوت های بین مناطق و افراد و گونه های مختلف مردم را در 
نظر نگرفت؛ بدون لحاظ کردن ابعاد مختلف سیاسی و شرایط 
اجتماعی یا حتی حقوقی و ظرفیت های جامعه، اتفاقی در این 
خصوص رخ نمی دهد؛ بدون توجه به معیشت مردم نمی توانیم 
تغییر ناگهانی در حوزه رفع ناترازی ها ایجاد کنیم. حتماً الان وضع 
موجود به ضرر قشر فقیر جامعه است ولی تغییر ناگهانی می تواند 

مخرب تر باشد.
 باید یک برنامه اصاحی را در دولــت بخصوص دستگاه های 
مربوطه داشته باشیم؛ موضوع ناترازی انرژی به طور مستقیم به 
وزارت امور اقتصادی و دارایی مرتبط نیست ولی دولت باید این 
روش را در هر زمینه اصاحاتی نه فقط انرژی پیاده و مسائل را 
تدریجی و به صورت گفت وگو با مردم حل کند تا آرام آرام اقتصاد 
را روی ریل صحیح خود قرار دهد، ولی در عین حال باید مراقب 

معیشت مردم به خصوص اقشار ضعیف هم باشد.
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